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گفت و گو
هدایت ا... آقایی در گفت وگو با»آرمان ملی«: 

مجلس دستش خالی است
 موضوعات کلان با حضور مردم مدیریت شود 

گــزارش
احمدی نژاد: 

 چه اشکالی دارد که زنان 
به ورزشگاه بروند؟

 خانمی برای دیدن زانوی یک آقا 
به ورزشگاه می رود؟

آرمان ملی – یاسمین طالقانی:  
احمدی نژاد انگیزه ای برای سکوت و 
برای  ازهرفرصتی  ندارد.  استراحت 
بیان دیدگاه های چالشی اش استفاده 
می کند مانند اخیرا که درباره ورود زنان 
به ورزشگاه ها صحبت کرده است. از او 
سوال شد اخیرا از ورود زنان به ورزشگاه، 
جلوگیری شد، در دولت شما هم این 
موضوع مطرح شد، بعد از آن نامه معروف، 
چه اتفاقی افتاد؟ نهایتا فکر می کنید این 
قصه چه سرنوشتی را خواهد داشت؟ 
و احمدی نژاد چنین پاسخ داد: اجازه 
بدهید اول پاسخ قسمت آخر را بدهم. 
یادتان باشد که نمی توان جلوی خواست 
یک ملت ایستاد. پس این پاسخ مربوط 
به آینده را داشته باشید. من نمی توانم 
بگویم نوعی تفکر است، برخی یک تلقی 
دارند که حیثیت خودشان را به آن تلقی 
گره زده اند. یک ادعاهایی کردند و بعد 
همه چیز را به آن ادعاها گره زده اند، 
مانند رفتن زنان به ورزشگاه، هیچکس 
نمی آید بگوید رفتن زنان به ورزشگاه چه 
اشکالی دارد؟ اگر زنان به ورزشگاه بروند 
چه اشکالی دارد؟ مثلا سینما می توانند 
مختلط بروند، کنسرت می روند. وی 
افزود: حتی یکسری از بازی های باشگاهی 
مثل والیبال و بسکتبال را هم می توانند 
بروند ولی فوتبال را نمی توانند بروند. 
می گویند حرمت زنان زیر سوال می رود. 
تشخیص این حرمت با خود فرد است. 
این سوال از احمدی نژاد مطرح شد که آن 
زمان سر ماجرای ورود زنان به ورزشگاه 
چه فشارهایی وجود داشت؟ و اوپاسخ 
داد: وقتی آن زمان ما موضوع را مطرح 
کردیم، هجوم خیلی زیاد شد. جالب است 
که رسانه های چپ و راست، اصولگرا و 
اصلاح طلب هر دو ما را می زدند! چرا؟ 
چون آنها با آن اصلی که اول توضیح 
دادم مخالف هستند. گفتند یک نفر از 
طرف مردم و خارج از مناسبات قدرت 
سرکار آمده، نباید اجازه بدهیم او جان 
بگیرد. حتی به من گفتند شرکت های 
زیرمجموعه نفت را که می خواهد واگذار 
شود، به جناح ها مفت بدهید؛ اینها با هم 
رقابت می کنند. گفتم آیا کشور با این 
کار حفظ می شود؟ آن زمان که ما قضیه 
ورود زنان به ورزشگاه را مطرح کردیم، 
شروع به جوسازی بسیار سنگینی کردند. 
یک نفر را پیش ما فرستادند که یکی از 
نمایندگان مجلس بود و حالا اسمش 
را نمی برم. گفت آقایان خیلی ناراحت 
هستند. گفتم دلیل و منطق آنها چیست؟. 
وی ادامه داد: من آن زمان گفتم که قبول 
نمی کنم. شما یک پیغام برایشان ببرید. 
گفتم به آنها بگویید منطق شما چیست؟ 
چه خلاف شرعی اتفاق می افتد؟ گفتند 
خانم ها که به ورزشگاه می روند، بدن 
ورزشکارها را می بینند، گفتم اتفاقا 
فوتبال پوشیده ترین است و فقط زانوی 
بازیکنان پیداست، یعنی یک خانمی 
بلند می شود و چندهزار تومان هزینه 
می کند تا برود ورزشگاه و از چندصد 
متری، زانوی یک آقا را ببیند ؟ فوتبال 
جاذبه و هیجان دارد.  احمدی نژاد تصریح 
کرد: شما نمی توانید بگویید خانم ها 
محروم هستند، خانم ها هم دوست دارند 
بروند و ببینند، تازه گفتم وقتی خانم ها 
به ورزشگاه بروند، جو ورزشگاه سالم 
می شود. تجربه ایران نشان داده که اخلاق 
ایرانی ها بگونه ای است که وقتی در یک 
جمعی دارند جوک می گویند، وقتی یک 
خانمی وارد می شود، همه مودب می شوند 
و چارچوب ها را رعایت می کنند. این نقش 
خانم ها در ایران است. بعد گفتم چگونه 
درمورد سینما که چراغ خاموش است، 
یا در کنسرت که مختلط هم هستند، 
این اجازه را می دهید بروند ، یا به دیدن 
بسکتبال، والیبال و حتی کشتی که تقریبا 
کشتی گیران برهنه هستند، اجازه دارند 
بروند ولی فوتبال را اجازه نمی دهید؟ 
من منطق آن را نمی فهمم. بعدا یکی از 
آقایان خیلی پافشاری کرد، گفتم از قول 
من به ایشان بگو من نگران شماها هستم. 
هر کس در ذهنش بیاید که او دولت نهم 
را آورده، خدا حالش را می گیرد. خیال 
نکنید دولت را شما آوردید . من دستور 
دادم و باید اجرا شود. تا اینکه آن نامه آمد 
و ما مجبور شدیم کار را متوقف کنیم. 
هنوز هم منطق آن روشن نیست. واقعا 
این اتفاقاتی که در مشهد افتاد، درست 
بود. وی گفت: حالا ۲ هزار تا خانم هم 
می رفتند در ورزشگاه مشهد می نشستند 
و فوتبال می دیدند، چه اتفاقی می افتاد؟ 
مگر با رفتن خانم ها به ورزشگاه  چه 
اتفاقی می افتد، ضمن اینکه زنان ایرانی 
خودشان پوشش خودشان را انتخاب 
کرده اند. رضاخان می خواست به زور 
حجاب را بردارد، ولی نتوانست. این تجربه 
تاریخی ماست. در طول تاریخ زنان ایرانی 

با حیا و نجیب بودند. 

آرمان ملی - مطهره شفیعی:  از چندی 
روحانی  است  قرار  که  عنوان می شد  قبل 
و تعدادی از وزرای کابینه او محاکمه شوند 
تا اینکه یک نماینده مجلس مدعی آغاز این 
بود:  گفته  سلیمی  عباس  شد.  محاکمه ها 
شنیده ام که تعدادی از مسئولان ارشد دولت 
حسن روحانی دادگاهی شده و باید پاسخگوی 
عملکرد خود باشند. اسحاق جهانگیری معاون 

اول رئیس جمهور دولت یازدهم و دوازدهم، 
بیژن نامدار زنگنه وزیر سابق نفت، محمد 
شریعتمداری وزیر سابق تعاون کار و رفاه 
اجتماعی، عباس آخوندی وزیر اسبق راه و 
شهرسازی به این دادگاه ها فراخوانده شده اند. 
اما آنچه مطرح شد صحت نداشت و دادستان کل 

کشور آن را تکذیب کرد. 
 تکذیب محاکمه یاران روحانی 

روز گذشته دادستان کل کشور در جمع 
راهپیمایی کنندگان روز جهانی قدس در تهران 
حضور یافت. حجت الاسلام منتظری در رابطه با 
تفهیم اتهام معاون اول و وزرای دولت یازدهم 
و دوازدهم، گفت: ظاهرا این خبر تکذیب شده 
است. وی در پاسخ به این سوال که اساساً چنین 
مساله ای موضوعیت دارد یا خیر؟ ابراز داشت: فعلا 
چیزی به مرحله تحقیقات و بازپرسی نرسیده 

است. همچنین سخنگوی دولت روحانی ضمن 
تکذیب خبر تفهیم اتهام به معاون اول دولت های 
یازدهم و دوازدهم نوشت : »تصور می شد با 
انتخابات ۱۴۰۰، در راستای ایجاد فضایی آرام 
برای فعالیت دولت مستقر، آرامش در فضای 
کشور از سوی جریان سیاسی و گروه هایی که 
به نام اصولگرایی فعالیت می کنند دنبال شود. 
ولی گویی عده ای هنوز بنا بر یک عادت نهادینه 
شده یا برای پرت کردن افکار عمومی با شگرد 
فرافکنی، روند مذموم تخریب بی اساس را ادامه 
می دهند. گویی حیات سیاسی اینان، وابسته به 
فضای تخریب زا و تخریب زی است. اخیرا، در 
روزهای ماه مبارک رمضان، خبری دروغ از یک 
تفهیم اتهام به رئیس جمهور و معاون اول گرفته تا 
چند وزیر منتشر شد که پس از انتشار، دستمایه 
بحث در تعدادی از رسانه های فارسی زبان خارج 
از کشور نیز قرار گرفت. در اینجا قصد پرداختن به 
علل و آثار سیاسی این نوع اظهارنظرها را ندارم. اما 
در این میان، دو نکته حائز اهمیت است: نخست؛ 
اظهارنظر از قول قوه قضائیه توسط یک قوه دیگر، 
یک بدعت است. دوم اینکه خبر اعلام شده، 
موضوعی است که از اساس نادرست و غیرواقعی 
است. ساعتی پیش با آقای جهانگیری صحبت 
کردم. ایشان با تعجب، کاملا اظهار بی اطلاعی 
از هرنوع پرونده  قضائی در این خصوص نمود 
تا چه برسد به تفهیم اتهام. با چند نفر دیگر از 
افراد مطرح شده در خبر هم، صحبت کردم. 
موضوع تفهیم اتهام در دادگاه تخلفات اداری 
کارکنان دولت را کاملا تکذیب نمودند. هرچند 
حق پیگیری قضائی از سوی نامبردگان باقی 
است اما چه خوب است قوه محترم قضائیه نیز 
اقدام به روشنگری نماید. فارغ از بحث فوق، در 
خصوص ارز ۴۲۰۰ تومانی نیز که به عنوان یک 
اتهام، پیرامون آن داستان سرایی هایی صورت 
گرفته، مناسب است این مدعیان پاسخ دهند که 
چرا، نمی توانند تصمیم گیری نموده و توپ را به 
زمین دولت جدید پرتاب کرده اند که از قضا آثار 
همین اظهارنظرها و اقدامات غیرکارشناسی را 

این روزهامی توان بر سفره مردم دید.«

آرمان ملی- حمید شجاعی: پس از چند 
سال روابط پرتنش ایران و عربستان سعودی 
طرفین از سال گذشته عزم خود را برای احیای 
روابط جزم کرده اند و برگزاری پنج دور مذاکرات 
بغداد میان ایران و عربستان نشان دهنده این 
موضوع است که کم کم روزنه های جدیدی برای 
از سرگیری روابط دو کشور در آینده ای نزدیک 
ایجاد شده و خواهد شد. به نظر می رسد که 
گفت وگوهای دیپلماتیک با وساطت عراق و در 
کشور ثالث تهران و ریاض را به یکدیگر نزدیک تر 
کرده و با ادامه میانجی گری بغداد و احتمالا ادامه 
مذاکرات در دورهای بعدی منتظر بازگشایی 
سفارت ها و از سرگیری روابط دیپلماتیک و 
سیاسی باشیم. مسلما احیای روابط ایران و 
عربستان هم به روابط دو جانبه از لحاظ مختلف 
تاثیر گذار خواهد بود و هم به جهت حضو و تاثیر 
در منطقه می تواند شرایط بهتر و مساعدتری 
را فراهم کند. چه اینکه هنوز مذاکرات به سر 
انجامی نرسیده صهیونیست ها نگرانی خود را 
از احیای روابط ایران و عربستان اعلام کرده اند. 
حال باید دید که این مذاکرات چه زمان به نتیجه 

نهایی و عادی سازی روابط خواهد رسید. 
 از قطع روابط تا مذاکرات احیا

روابط ایران و عربستان سعودی همواره در 
مقاطع مختلف با فراز و فرودهایی همراه بوده 
است و طرفین به جهت جایگاه برتری که به 
جهات مختلف در منطقه دارند همواره توانسته اند 
تاثیر گذار ظاهر شوند. با این حال نگاهی به روابط 
تهران و ریاض پس از انقلاب از این نکته مهم 
حکایت دارد که در دولت های دفاع مقدس، 
سازندگی، اصلاحات و مهرورزی  این روابط به 
طور سینوسی پر رنگ و کمرنگ ادامه داشته 

است. اما آنچه موجب شد تا پس از دهه ها روابط 
طرفین به تیر گی گراید اتفاقاتی بود که در اواسط 
دهه 9۰در دولت حسین روحانی رخ داد و با 
حمله عده ای به سفارت عربستان؛ این کشور 
با اعلام قطع روابط دیپلماتیک دیپلمات  های 
خود را از کشورمان خارج و دیپلمات های 
ایرانی را نیز از کشورش بیرون کرد تا روابط 
دو کشور تا کنون به مدت 7 سال قطع شود. با 
این حال طی سال   های گذشته و به خصوص 
پس از بحران یمن، گرفتار شدن عربستان در 
باتلاق یمن و شرایط منطقه آنها پالس های 
مثبتی را به ایران برای انجام مذاکراتی برای 
از سرگیری روابط فرستادند و ایران نیز از این 
موضوع استقبال کرد و همین مساله فتح بابی 
برای مذاکرات میان تهران و ریاض گردید. 
مذاکراتی که در با میانجی گری عراقی ها در 

بغداد صورت پذیرفت و تا پایان سال 
گذشته شاهد ۴ دور مذاکرات 

میان دیپلمات های ایرانی و 
همان  و  بودیم  عربستانی 
زمان نیز بنابر این شد تا دور 

پنجم مذاکرات در سال 
جدید برگزار گردد. در 
همین راستا نیز پنجشنبه 

دو هفته گذشته یعنی ۱ 

اردیبهشت طرفین دور پنجم مذاکرات را کلید 
بزنند. مذاکراتی فشرده که به نظر می رسد 
سعودی ها بسیار به موفقیت آن و عادی سازی 
روابط با تهران دل بسته اند. آنچه مسلم است 
ازسرگیری مذاکرات ایران- عربستان در بغداد 
با مشارکت هیأت های امنیتی بلندپایه به لطف 
تغییرات سریع منطقه ای و بین المللی است که 
در پی بحران اوکراین رخ می دهد. تفاوت این دور 
از مذاکرات نیز با چهار دور گذشته که به اذعان 
عده ای از کارشناسان و صاحبنظران چندان 
موفقیت آمیز نبوده نیز در این است که امروز بن 
سلمان به علل مختلف در نگرانی به سر می برد؛ 
چرا که روابط کشورش با آمریکا متشنج است و 
برجسته ترین علت این تنش عدم محکومیت 
حمله روسیه به اوکراین از سوی او، پافشاری 
بر توافق اوپک پلاس، دعوت از رئیس جمهوری 
چین برای سفر به ریاض و ابراز آمادگی برای 
قیمت گذاری نفت با استفاده از روبل و 
یوان چین و انعطاف او در پرونده یمن 
است و تمام این عوامل ازسرگیری 
تسهیل  را  ایران  با  گفت وگو 
کرده است؛ چرا منطقی نیست 
با فشارهای آمریکا در سایه ادامه 
دشمنی با ایران و تشدید جنگ در 
یمن مقابله کرد. قدر مسلم پس از 
اینکه آمریکا 
و غرب 

سعودی ها را تنها گذاشتند و متحدان عرب تنها 
به حمایت لفظی اکتفا کردند رفتن به سمت ایران 
اگر تنها گزینه عربستانی ها نباشد اما بهترین 

گزینه به حساب می آید. 
 جزئیاتی از مذاکرات

سفیر جمهوری اسلامی ایران در بغداد ضمن 
اعلام جزئیاتی از گفت وگوهای اخیر میان تهران 
و ریاض به میزبانی بغداد از توافق دو طرف برای 
نقشه راه مذاکرات آینده خبر داد. ایرج مسجدی 
درباره آخرین وضعیت گفت وگوهای ایران و 
عربستان گفت: در دور پنجم گفت وگوهای ایران 
و عربستان که پنجشنبه گذشته بین هیات های 
دو طرف برگزار شد نقشه راهی برای آینده مورد 
بحث و توافق قرا گرفت. هر دو طرف پیشنهاداتی 
داشتند که بعد از جلسه پنجشنبه در این باره 
توافقی حاصل و تبدیل به نقشه راهی برای آینده 
شد. وی درباره این سوال که آیا سفارتخانه دو 
کشور بازگشایی خواهد شد یا نه، بیان کرد: روند 
مذاکرات آینده، تعیین خواهد کرد که موضوع 
بازگشایی سفارتخانه ها محقق شود یا خیر و 
این، بستگی به مذاکرات بعدی دارد. مسجدی 
ادامه داد: در دور اخیر مذاکرات، مهم این بود 
که طرفین برای آینده، چارچوبی توافقی داشته 
باشند که به نتیجه رسید و این خود ملاک مثبتی 
است که راه آینده را برای هر دو طرف روشن 
می کند. وی به کلیت توافق ایران و عربستان اشاره 
کرد و گفت یکی از این توافق ها بر سر »اعتماد 
سازی ها« است. سفیر ایران در بغداد اظهار 
داشت: دوم، »اقدامات و همکاری های دوجانبه« 
مثل موضوعات حج و بحث سفارتخانه های دو 
طرف و موضوع سوم نیز »بحث های منطقه ای و 

بین المللی« است. 

دلیل اصولگرایانی که تا پیش از این حامی رئیسی بودند، از 
دولت سیزدهم چیست؟ نماینده ادوار پیشین مجلس گفت: در 
ایام رای اعتماد نمایندگان به کابینه آقای رئیسی، پیش بینی 
آغاز انتقادات را کرده بودم. تعریف های بی وقفه از منتخبان آقای 
رئیس جمهور واقعیت نداشته و به زودی ورق برعکس خواهد شد. 
پیش بینی کرده بودم نمایندگان طرفدار ب آقای رئیس جمهور 
به دلیل ضعف  برخی کاندیداها، جزو منتقدان دولت قرار خواهند 
گرفت و این پیش بینی درست از کار درآمد و در مدت 3ماه 
انتقادات آغاز شد. محمدرضا خباز افزود: دلیل انتقادات این 
است که برخی افراد انتخاب شده اولا، علم آن وزارتخانه را ندارند، 
ثانیا، تبحر ندارند و در نهایت برخی از  این وزرا باید در حد مدیر 
کل معرفی می شدند. وقتی شما کاری را به دست افراد توانمند 
نسپارید مشکلات بیشتر شده و مردم بر نمایندگان فشار می آورند 
و در نهایت نمایندگان به دولت می گویند چرا به وعده هایی که 

دادید عمل نکردید. 

 

 برخی باید در حد 
 مدیر کل 

معرفی می شدند

 رفتار برخی مسئولان
  با عمل شان 
تفاوت دارد

  
انتقادات مجلس از 

دولت، جنگ زرگری 
است

وضعیت اقتصادی و معیشتی مردم خوب نیست. دیروز یک 
فعال سیاسی گفت: گرانی متاسفانه سرسام آور شده است و 
تورم بالای ۰۴ درصد است و در حال حاضر نمایندگان و یا آقای 
قالیباف می گویند گرانی ها طوری شدند که قابل دفاع نیست، 
باید به ایشان گفت چه کسی باید گرانی ها را حل کند؟ بله امروز 
انتخابات نزدیک است و برخی برای انتخابات این شعارها را 
می دهند. ناصر قوامی درخصوص این که باتوجه به انتقادات 
بخشی از جریان اصولگرایی از آقای رئیسی گمانه زنی هایی 
مطرح است که شاید در انتخابات ریاست جمهوری بعد 
اصولگرایان شخص دیگر را جای وی معرفی کنند و مانند 
انتخابات این دوره پشتش قرار نگیرند، گفت: بعید می دانم 
چنین اتفاقی رخ دهد این حرف ها جنگ زرگری است. این 
جریان مخالفتی با خود آقای رئیسی نمی کند و وی در دوره 
آینده بازهم رئیس جمهور خواهد شد، البته آینده قابل 

پیش بینی نیست. 

تفاوت فرزندان با پدران موضوعی نیست که قابل کتمان باشد و 
البته رفتار مسئولان! دیروز فعال سیاسی اصلاح طلب درباره این که 
در گذشته اگر فرزندان مسئولان خطایی انجام می دادند آن را به 
پای پدرشان می نوشتند اما امروز که فضای سیاسی کشور یکدست 
شده است با اتفاقات اخیر جریانی مطرح می کند گناه فرزند را نباید 
به پای پدرش نوشت گفت: روایت داریم پیامبر )ص(می گوید مردم 
را با عمل خودتان دعوت به کار خیر کنید؛ زیرا دعوت مردم تنها با 
زبان به نهی از منکر اثر بسیار سویی دارد. زمانی دعوت، نهی از منکر، 
امر، سفارش، انتقاد، ایراد و به قول امام حتی تخطئه موثر است که با 
عمل ما هماهنگ باشد. یعنی آنچه که می گوییم در عمل هم پایبند 
به آن باشیم. علی محمد نمازی افزود: امروز متاسفانه رفتاری در 
جامعه ما وجود دارد که رفتار برخی مسئولان با بیان و عمل شان 
تفاوت دارد و این تاثیر سوء اولین اثرش بی اعتمادی مردم است به 
طوری که حتی اگر روزی هم مسئولان حرف درستی بگویند و 

کمک بخواهند، مردم جور دیگری رفتار خواهند کرد. 

از سوي دادستان تفهیم اتهام به وزراي سابق رد شد

تكذيب محاكمه ياران روحانی!
     به زودي علیه دروغ پردازي سلیمي عضو هیات رییسه مجلس، شکایت خواهد شد

    ربیعی: تفهیم اتهام به اعضای کابینه روحانی کذب محض است

»آرمان ملی« دور پنجم مذاکرات ایران و عربستان را بررسی می کند

ايران و عربستان؛ يك گام تا روابط مجدد
  سفیر ایران در بغداد: بازگشایي سفارتخانه ها در توافق بعدي مشخص مي شود؛ 
در این مرحله در بغداد توافقات خوبي در خصوص اعتمادسازي و حج، صورت گرفت

آرمان ملی- سهیل ثابت: نگاهی 
به شرایط جامعه و وضع معیشتی مردم 
نشان می دهد که شرایط آنچنان که باید و 
شاید مطلوب نیست و مردم نیز به انحای 
مختلف نارضایتی خود را ابراز کرده و می کنند. لذا به همین 
جهت عده ای از کارشناسان و تحلیلگران بر این باورند که اگر 
دولت در روند عملکردی خود تغییراتی را حاصل کند و با تغییر 
افراد و برنامه ریزی مدون و صحیح پیش برود، می توان به بهبود 
شرایط امیدوار بود. آنچه مسلم است اینکه نگاه جامعه به همه 
دولت ها بیش از همه حوزه ها به عملکرد اقتصادی دولت است. 
دولت سیزدهم آیت ا.... رئیسی نیز از این قضیه مستثنی نیست 
و اگر می خواهد رضایتمندی و حمایت مردم را به دست آورد 
باید به سمتی حرکت کند که ابتدا جلوی گرانی و افزایش قیمت 
افسار گسیخته کالاها در حوزه های مختلف را بگیرد و سپس با 
ثبات بخشیدن به بازارهای مختلف مالی کم کم به سوی رشد 
اقتصادی حرکت کند. این مساله هم حمایت مردم را در پی 
خواهد داشت و هم اعتماد صدمه دیده و امید کاهش یافته را 
ترمیم خواهند کرد. برای بررسی شرایط جامعه و عملکرد دولت 
»آرمان ملی« با هدایت ا... آقایی، فعال سیاسی اصلاح طلب به 

گفت وگو پرداخته است که می خوانید. 
 شرایط فعلی جامعه و نارضایتی اقتصادی مردم را 
چگونه ارزیابی می کنید و این مساله چه تاثیری بر جامعه 

خواهد گذاشت؟
این مساله از لحاظ مردم جای بررسی دقیق تری دارد چرا 
که مردم اکنون احساس می کنند که در شرایط فعلی اعتراض 
کردن فایده ای ندارد. این نکته ای است که اگر مردم نارضایتی 
خود را بدان صورت علنی نمی کنند، به معنای رضایت از 
وضعیت موجود نیست. لذا کسانی که مسائل جامعه را مدیریت 
و برنامه ریزی می کنند باید این نکته را در نظر داشته باشند. 
واقعیت قضیه این است که چه دولت آقای روحانی و چه دولت 
آقای رئیسی بر سر کار باشد، تا زمانی که بستر فعالیت های 
اقتصادی و اجتماعی در صحنه بین المللی وداخلی اصلاح نشود، 
در بر همین پاشنه خواهد چرخید. در نتیجه اگر دولت آقای 
روحانی هم بر قرار بود، این امکان وجود داشت که مشکلات 
جامعه مقداری کمتر می شد اما با توجه به اینکه ریشه برخی 
از این مسائل در تحریم ها و فشارهای بین المللی است، به هر 
حال کمبودها خود را نشان می دهد. امروز مقداری نفت صادر 
می کنیم، کالاها را بیش از قیمت جهانی می خریم و تازه واردات 
ما از محل این درآمدها واردات مصرفی مثل غذا و دارو است. 
صادرات غیر نفتی نیز تحلیل رفته، کم می شود و از هم اکنون 
باید نگران رشد اقتصادی باشیم. باید نگران باشیم که هر دولتی 
هم روی کار بیاید تا زمینه مساعد نباشد، نمی تواند کار خود را 
انجام دهد. بنابراین نباید ریشه را گم کنیم و به مردم آدرس غلط 
بدهیم که این فرد یا فرد دیگری بهتر است. اما به طور طبیعی 
همین طور که اگر دولت آقای روحانی نیز دولت قوی تری بود 
بهتر از آن عمل می کرد در دولت سیزدهم هم اگر مجموعه ای 
کاراتر و تواناتر که تجربه عملیاتی بیشتری داشتند، قطعا این 
سکان اقتصادی بهتر مدیریت می شد و آثار و تبعات مخرب 

کمتری داشت. 
 در شرایط فعلی، نوع تعامل مجلس و دولت برای حل 

مشکلات جامعه را چگونه ارزیابی می کنید؟
معتقدم مجلس حرفی برای گفتن ندارد. وقتی ۲۲۰ نفر از 
نماینده ها در آستانه انتخابات ریاست جمهوری یک بیانیه را 
امضا، از کاندیدای خاص حمایت می کنند و نامزد مدنظر آنها 
امروز مقام ریاست جمهوری را در اختیار دارد دیگر چه باید 
گفت. اساسا دست مجلس از همان بازی همیشگی نیز کوتاه 
شده است. بازی همیشگی این بود که تیم های فوتبال اگر گل 
می خوردند، می گفتند که تقصیر مربی است و مربی را عوض 
کنید تا در فرصت ایجاد شده بتوانیم بازی را عوض کنیم اما 
امروز می بینیم که نمایندگان مجلس این فرصت را نیز از خود 
سلب کردند. در اصل، امروز نه اینکه مجلس نخواهد کاری کند 
بلکه دست مجلس خالی است. چرا که باید به رئیس جمهور و 
دولتی انتقاد کند که خودش پشتوانه آن بوده است. باید به 
وزرایی انتقاد کند که خود به آنها رای اعتماد داده است. هر 
چند که این مسئله به طور کم رنگ شروع شده و حتی بعد از 
تعطیلات نوروز نیز از بین نرفته است. امروز باز هم زمزمه انتقاد، 
سوال و استیضاح وجود دارد و من فکر می کنم که این موج 

مجددا راه بیفتد. 
 فکر می کنید با توجه به شرایط فعلی باید روند امور 
به چه سمت و سویی برود که اعتماد عمومی جلب شود 

و مردم به آینده امیدوارتر شوند؟
من و دوستان در جبهه اصلاحات اعتقاد داریم که اگر 
مسائل و موضوعات کلان جامعه با حضور مردم تصمیم گیری 
شود، نباید نگرانی داشت. حتی اگر امروز در جامعه رفراندوم 
گذاشته شود که بگویند می خواهیم همین تحریم ها را تحمل 
کنیم و فلان تصمیم بین المللی را قبول نکنیم، اگر قاطبه مردم 
این تصمیم را بگیرند، هیچ ایرادی ندارد و خودشان تصمیم 
می گیرند و خودشان نیز تحمل می کنند. لذا به نظر من بهترین 
راهکار باز تر کردن فضای سیاسی، فعالیت گروه ها دسته جات 

و احزاب است.
 فکر می کنید نوع رویکرد مردم به اینکه دولت به 
سمت فضای باز سیاسی و حل مشکلات اقتصادی حرکت 
کند چگونه خواهد بود؛ استقبال خواهند کرد یا با توجه 

به عملکردهای دولت بی تفاوت خواهند گذشت؟
 اگر که در قالب فضای باز سیاسی به وضعیت فعلی هم برسیم 
مردم آن زمان حداقل فشارهای کمتری را تحمل خواهند کرد و 
از این جهت که خودشان آن تصمیم را گرفتند مشکلی نخواهند 
داشت و ممکن است تصمیم دیگری بگیرند و وضعیت بهتر شود. 
البته به نظر من این مساله که گفتم اگر روند امور و عملکردها 
اصلاح شود در این دولت عملی خواهد بود اما اگر اینگونه نشود 
نمی توان انتظار مدیریتی دیگر و فضای باز سیاسی داشت. 
مسلما مردم از هر گونه تغییر مثبتی در جهت بهبود عملکرد که 
در راستای بهبود وضعیت اقتصادی و معیشتی خودشان باشد 
استقبال می کنند و حتی اگر بدانند که دولت قصد حرکت به 
سمت حل مسائل و مشکلات اقتصادی را دارد دولت را در این 
راه کمک می کنند تا هرچه سریع تر به نتیجه برسد و جامعه را 

از وضع موجود به شرایط مطلوب برساند. 


